
 

Kihívás Napja 2005. május 25.  Dabas – Monspart Sarolta tájfutó részvételével 

        
1. Monspart Sarolta tájfutó fogadása a Városházán   

2. Kőszegi Zoltán polgármester és Monspart Sarolta tájfutó köszöntik a Kihivás Napjának reggelén megjelent óvódák  

és iskolák résztvevőit 

           
3-4-5. A köszöntés és bevezető gondolatok után Saci együtt tornázik, bemelegít a jelenlévőkkel, buzdítja a gyerekeket a 

mozgásra, sportolásra 

            
     6. Monspart Sarolta tájfutó és Sárközi Gyuláné a Polgármesteri Hivatal munkatársa (sajnos már mindketten elmentek) 

     7. Védőnők az egészségért 

         
      8.-9.-10. Közös torna a Városháza előtt a Szent István téren 

Az eseményen Sacival interjú is készült, mely a Dabasi Újság 2005. júniusi számában jelent meg (19-20. oldal) 

A képes összeállítást Hornyákné Bollók Mária készítette a 2024. április 24-én a NORMAFÁ-nál megrendezett MoSa emlék-

gyaloglás és futás alkalmából (saját fotók felhasználásával 2005-ből, (Dabasi Világjárók klub, 2023. október 28-tól) 



V. évfolyam 6. szám. 2005. június

Minden olyan rendezvény-
nek, amelyet az “elsô” jelzô-
vel illetünk, megvannak a
maga veszélyei: kisebb a lá-
togatottsága, kevesebb em-
bert mozgat meg, mint ami-
re a szervezôk számítanak.
Az I. Regionális és Kárpát-
medencei Ifjúsági Fesztivál-
nak is megvoltak a maga
gyenge pontjai, és ez nem
elsôsorban a rendezôkön
múlott. A fesztivál elsô napja a régió, azaz a szomszédos falvak, vá-
rosok ifjúsági csoportjait szólította meg. A Jubileumi parkban pro-
fi színpad és hangtechnika várta a fellépôket, a színes sátrakban pe-
dig kézmûvesek adtak lehetôséget a fiataloknak, hogy próbára te-
gyék kézügyességüket. A standok egy része a környékbeli és helyi
iskoláknak adott bemutatkozási lehetôséget, sôt az “Együtt” Se-
gítôszolgálat, a Munkaügyi Hivatal, a Dabasi Vöröskereszt és a fris-
sen alakult Gyermek és Ifjúsági Önkormányzat is kivonult tájékoz-
tató anyagával, sok-sok információt kínálva az érdeklôdôknek. A
délután mozgalmasan zajlott, a fellépô csoportok mindig kihozták
a maguk közönségét, de sajnos ez a közönség állandóan cserélôdött.

A fellépésükkel a csoportok,
mintha “letudták” volna kö-
telességüket, elvonultak. 

Nem volt meg az a hangu-
lat, amelyet egy ifjúsági talál-
kozótól elvárna az ember,
hogy végignézik, megtapsol-
ják egymás produkcióit,
szurkolnak egymásnak, elve-
gyülnek a látnivalók sokasá-
gában, és maradnak a ren-
dezvény zárásáig. Az erdélyi

és kárpátaljai fiatalok szép, igényes és átélt bemutatkozó mûsorát,
sajnos csak nagyon kevés helyi fiatal nézte végig, noha minôségbôl
“példát” és “formát” adtak mindenkinek!

Pedig az esti koncertsorozat is kifejezetten számukra és értük került
megrendezésre. A régióban oly népszerû helyi zenekarok most kisszá-
mú közönség elôtt játszottak, és meghívott elôadónk, Sasvári Sándor,
aki egy ismert és igazán profi elôadó, nagyot csalódhatott a dabasi
fiatalokban. Az Operaház híres fantomja és számos magyar rockopera
hôse igencsak csekély hallgatóság elôtt csillogtatta meg énektudását,
színpadi képességeit, mindezért vérszegény taps volt a jutalma.

(Folytatás a 2. oldalon.)

Wass Albert

ZÁRÓVERS
Hajótörött vagyok a tengeren.
Palackomat a tengerbe vetem.

Belesóhajtottam a sorsomat,
félelmemet és sok bús gondomat.

S most száz pecséttel elzárt bánatom
a hullámok kedvének átadom.

Merül, örökre tán a mélybe le,
s aranyhalacskák játszanak vele.

De lehet, hogy még perce jô neki,
s egy bús hullám majd egyszer fölveti.

S kidobja egy kéz – tán Istené -
egy gondtalan kor lábai elé.

Borzadtan olvassák, kik rátalálnak,
és úgy suttogják döbbenve, egymásnak:

“Valahol szörnyû vihar lehetett…
S a viharban egy nemzet elveszett…!”

Megalakult a GyerMegalakult a Gyermek és mek és 
Ifjúsági ÖnkorIfjúsági Önkormányzatmányzat

Nagy nap volt 2005. május 18-a az ifjúsági képviselôk számára, ugyanis ekkor került sor a Gyer-
mek és Ifjúsági Önkormányzat alakuló ülésére. Az ifjúsági képviselôk ünnepélyes keretek között es-
küt tettek, majd ezt követôen vehették át Kôszegi Zoltán polgármestertôl a megbízóleveleiket.

A most már hivatalosan is megalakult Gyermek és Ifjúsági Önkormányzat elsô feladata az volt,
hogy maguk közül polgármestert válasszanak. A választás nyílt szavazással történt. A GYIÖK tagjai Va-
lentyik Annát tisztelték meg bizal-
mukkal, ôt választották meg polgár-
mesterüknek. A következô napirend
a GYIÖK Szervezeti Mûködési Sza-
bályzatának elfogadása volt, melyet
egyhangú igennel fogadtak el. Ezt
követôen az ülést már az ifjúsági pol-
gármester zárta be, és ezzel a Gyer-
mek és Ifjúsági Önkormányzat meg-
kezdte munkáját, annak reményé-
ben, hogy közösen szebbé tehetik a
fiatalok életét városunkban.
Munkájukhoz sok sikert kívánunk!

P. E.

Az “elsô” dabasi ifjúsági találkozó, határok nélkül
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– Nagy megtiszteltetés számomra, hogy talál-
kozhatom Önnel. Igaz, be kell vallanom, hogy
sporteredményeit – mint oly sokan – csak a be-
tegsége révén ismertem meg.

– Köszönöm. Az Ön életkorából is adódik, hogy
nem láthatott aktív sportoló koromban, hiszen az
1970-es évek elején voltam világbajnok, az összes
jelentôs eredményeimet az 1960–1970-es évek-
ben érten el. Az 1970-es évek végén lettem súlyos
beteg, és azt hiszem, hogy akkor lettem a leg-
ismertebb. Sokan imádkoztak akkor értem, és sze-

rencsére meggyógyultam. Kihasználtam azt a
helyzetet, hogy egy volt élsportoló, aki beteg volt
és egy kicsit sántít ugyan, de felépült, hitelesebb,
ha kiáll az egészséges életmód mellett. Semmit
nem kell tenni azért, hogy egészségesek legyünk,
csak egy kicsit mozogni, kicsit odafigyelni az étke-
zésre, eldönteni, hogy mikor mi a fontos és mi
nem az. Azt nem mondom, hogy mindig harmó-
niában élünk önmagunkkal és a környezetünkkel,
de ilyenkor ki kell sírnunk magunkat egy sarokban,
aztán újra talpra kell állnunk. 

– Számtalan sporteredménye mellett talán
élete legnagyobb sikere, hogy súlyos betegsége
után talpra állt.

– A sportban, amikor elértem valamit, az
csak ideig-óráig volt fontos, utána már a követ-
kezô célért küzdöttem. Ez az életben is így van:
mindig küzdeni kell. Ahhoz, hogy egy beteg fel-
épüljön, az orvos még kevés, a betegnek is akar-
nia kell. Emlékszem, nekem milyen sokat segí-
tett az emberek szeretete. A mai napig, ahogy
járom az országot, jönnek oda hozzám és
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Kitekintô – Sport

Az unió “nem alapozhatja az alkotmány
jövôjét két ország véleményére” – mondta 
J. M. Barosso, miután Franciaországhoz ha-
sonlóan, egy másik alapító államban, Hollan-
diában is “nemet” mondtak az alkotmányos
szerzôdésre.

2001. december 15-én Laekenben az Euró-
pai Tanács elfogadta az Európai Unió jövôjérôl
szóló nyilatkozatot. A nyilatkozatban célul tûz-
te ki az unió demokratikusabbá, mûködésének
átláthatóvá tételét, és egy olyan Alkotmány
megalkotását, amely megfelel az uniós polgá-
rok elvárásainak. Az unió nagy feladat elôtt állt
ugyanis 2001-ben: a 10 új állam 2004-es csat-
lakozásával az unió történetében legnagyobb
méretû bôvítés már nem tûnt megoldhatónak
politikai elmélyülés és intézményi reformok
nélkül.

A Tanács egy Konventre bízta az alkot-
mánytervezet megalkotását. 

Az állam- és kormányfôk Rómában, 2004.
október 29-én írták alá az általuk elfogadott al-
kotmányt. Az alkotmány azonban csak akkor
lép hatályba, ha mind a 25 tagállam ratifikálja
saját alkotmányos elôírásainak megfelelôen:
parlamenti eljárással vagy népszavazással. Az
Alkotmány lényegében helyettesíti az összes ér-
vényben lévô (alapító) szerzôdéseket.
Az Alkotmány négy nagy részbôl épül fel:

Az elsô részben találhatók az uniót meghatá-

rozó rendelkezések: unió célkitûzései, hatáskö-
rei, döntéshozatali eljárásai, intézményei. Az
Alapjogi Charta adja az alkotmány második ré-
szét. Az alkotmány harmadik része részletesen
tárgyalja az uniós politikákat és rendelkezése-
ket.

A dokumentumot azok a rendelkezések zár-
ják, melyben az Alkotmány átdolgozásának el-
járásai kérdései találhatók. 

Az Alkotmány konkrétan kimond számos,
eddig csak az uniós szokásjogban meghonoso-
dott “tételt”, és az uniót is felruházza jogi sze-
mélyiséggel.

“Európa államainak és polgárainak unió-
ja… nyitott minden olyan állam elôtt, amely
tiszteletben tartja az Európai Unió értékeit, és
törekszik azok közös erôvel történô elômozdí-
tására.” Az alkotmány tehát már az 1. cikkben
leszögezi, hogy Európa bôvítése nem állt meg.
A értékek, melyek tiszteletben tartását megkö-
veteli az unió, lényegében közösek minden de-
mokratikus tagállamban: az emberi méltóság, a
szabadság, a jogállamiság, az emberi jogok tisz-
teletben tartása. Az unió célja, egy olyan belsô
határok nélküli térség kialakítása, ahol a ver-
seny szabad.

Az uniónak tiszteletben kell tartania az al-
kotmánnyal összhangban a tagállamainak
egyenlôségét, nemzeti identitásukat, területi és
helyi autonómiájukat, az alapvetô állami funk-

ciókat. Az unió nem törekszik egyfajta “szuper-
államiságra”.

Az alkotmány végre konkrétan kimondja az
uniós jog elsôbbségét, az uniónak biztosított
kizárólagos hatáskörök esetén (vámunió, mo-
netáris politika, versenyszabályok stb.) Az unió
alkotta jog itt a tagállamok joga felett áll. A
másodlagos hatáskörgyakorlás esetén közösen
lépnek fel az unió és a tagállamok, illetve van-
nak támogató hatáskörök, ahol az uniós jog
háttérbe szorul: oktatás, kultúra, igazgatás stb.

Az unió intézményi felépítése lényegében
nem sokat változott, csupán az intézményi fel-
adatok konkretizálódtak, és megnôttek a lét-
számok az új tagállamok belépése miatt. Új in-
tézmény az unió külügyminisztere, aki az unió
külügyi fellépéseit koordinálja.

Változott viszont az unió jogforrási rendsze-
re, az közelít a tagállamokéhoz. A legfontosabb
jogforrás az alkotmány lesz, a hierarchiában ezt
követi a törvény, amely lényegében a korábbi
rendeletet váltja fel.

Az alkotmány elfogadásának szabályait az
utolsó részben találhatjuk. Amennyiben két
éven belül a tagállamok négyötöde nem ratifi-
kálja, a Tanács újragondolja azt. A tagállamok
kiléphetnek az unióból, ez sem volt eddig írás-
ba foglalva.

A közelmúltban elhangzott “nem”-ek meg-
alapozzák azt a félelmet, hogy a többi tagállam
is követi e példát. Az unió ezt megelôzô lépé-
sekre szánta rá magát, a további fejlemények
június közepétôl várhatók.

Dr. Kozák Beatrix

Alkotmányos szerzôdés

A futás nagyasszonya
Az idei Kihívás Napja rendezvényre Monspart Sarolta látogatott városunkba. A reggeli órák-

ban Kôszegi Zoltán polgármesterrel közösen köszöntötték a Szent István téren összegyûlteket,

akik 15 perc sporttal nemcsak saját egészségüket akarták megóvni, hanem segíteni is szeret-

tek volna abban, hogy Dabas minél jobb helyen végezzen ebben a nemes versenyben. Azok az

ovisok és iskolások, akik szájtátva hallgatták és jókat kuncogtak mindenki Saroltája beszédén,

talán nem is tudták, hogy mekkora sportlegenda tornázik velük együtt. Valószínûleg sokan

nem sejtették, hogy ez a kedves hölgy volt az elsô európai nô, aki három órán belül lefutotta

a maratont, majd egy kullancscsípés miatt élet és halál között lebegett éveken át. Leküzdötte

a kórt, és életcéljává vált, hogy mindenkinek átadja a mozgás szeretetét. A maga természetes

nyitottságával itt Dabason is elérte, hogy még jobban megszeressük a sportot.Fo
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mondják, hogy „jaj Sarolta mennyit imádkoz-
tunk magáért”. Egy világbajnokságon, egy olim-
pián vagy bármilyen versenyen mindig van 5-6
esélyes, de csak egynek lesz akkora szerencséje,
hogy nyerjen. A sportsikereim csúcsán én vezet-
tem 1-0-ra, aztán jött ez a kullancsbetegség és
mondtam az Istennek, hogy jó, most akkor 1-1,
és én kiegyezem ebben a döntetlenben.

– Az Ön példája is azt bizonyítja, hogy a
sport nagyon sokat tud segíteni az élet minden
területén.

– A sport annyi mindenre jó. Az orvosok is azt
mondták, hogy nekem azért volt nagy szeren-
csém, mert egy sportos szervezet könnyebben
tud regenerálódni, hiszen napi 10-20 km-es futá-
sok után már megtanult gyorsan felépülni, ez
nyílván a betegség legyôzésében is sokat segített.

– Ha jól tudom, több egészséges életmódra
tanító program nagykövete is.

– 2001 óta mûködik a népegészségügyi prog-
ram, ami egy 10 éves tervezet, és ebben van egy
úgynevezett testedzés, testmozgás alprogram.
Ez többek között arra hívja fel a figyelmet, hogy
mindenki, ha nem is intenzíven, de egy félórát
mozogjon. Ez a mozgás akár gyaloglás is lehet,
nem kell rögtön futással kezdeni. Nagyon kevés
olyan ember van, akinek valamilyen egészség-

ügyi okból kifolyólag tiltott a sportolás. Ez a mai
nap a Kihívás Napja, jó alkalom arra, hogy kicsik
és nagyok figyelmét a sportra irányítsuk. A gye-
rekek életük elsô hat évében veszik fel életmód-
szokásaik majdnem a felét, például egy dohá-
nyos szülô gyereke jó eséllyel maga is dohányos
lesz, vagy a kicsit túlsúlyos szülô gyereke maga is
túlsúlyos lesz az otthoni zsírosabb konyha miatt.
De a gyerekek azt is megszokják és átveszik, hogy
az apuka lejár focizni, anyuka elmegy futni, tor-
názni. Ezek a pozitív példák nagyon fontosak a
gyerekek életében.

– Hogyan lehet rábeszélni a nôket a sporto-
lásra, hiszen nekik van a legkevesebb idejük
munka és a házi teendôk mellett erre?

– Teljesen igaza van, sajnos ez így megy ma
Magyarországon. A férfiak általában többet spor-
tolnak, elmennek a haverokkal focizni stb., míg a
nôknek jóval kevesebb idejük marad a szabadidô
aktív eltöltésére. Nagyon lassan, de azért történik
változás. Ezelôtt pár évvel még csekély létszámú
nô gyûlt össze egy-egy futónapon, manapság
már több ezren vannak. Egy kisvárosban azonban
jóval lassabban megy ez az áttörés. Az egyik koz-
metikai céggel közösen '98-ban létrehoztunk a
megyeszékhelyeken nôi futó-gyalogló klubokat.
Nagyon érdekes volt, hogy bizony sorra jöttek a

nôk egyre többen és fokozatosan tértek át a gya-
loglásról a kocogásra, majd a futásra. Akik eleinte
hezitáltak azoknak azt tanácsoltuk, hogy mond-
ják otthon a férjeiknek, hogy ma ôk fôznek, vagy
hideg étel van, esetleg azt, hogy úgyis pocakosak
ezért ma nem vacsoráznak. Szóval beindult a do-
log és azon kívül, hogy fogytak, jobban néztek ki,
egészségesebbek és magabiztosabbak lettek, re-
mek kis csapatok, közösségek is születtek. 

– Ön szerint mennyire igaz, hogy a mai gye-
rekek egyre jobban amerikai társaikra hasonlíta-
nak, és egyre kevesebbet sportolnak?

– Ez valóban így van. Nagyon nehéz a sráco-
kat a TV elôl elmozdítani, de azért még van re-
mény. A statisztika szerint a gyerekek napi 3-4
órát ülnek a TV elôtt, a felnôttek pedig több mint
2 órát. Ezért fontos, hogy a szülôk jó példával jár-
janak a gyermekek elôtt, késôbb az iskola és az
önkormányzat segítséget nyújthat a sportolás-
ban. Úgy látom, hogy az Önök városa élen jár a
lakosság megmozgatásában, hiszen annyi spor-
tolási lehetôséget biztosítanak Dabason, ami né-
ha egy-egy nagyobb városban sincs meg. Ez a
nagyon színes paletta meggyôzôdésem szerint
segíteni fog abban, hogy a dabasiak jól érezzék
magukat a bôrükben és ebben a városban.

Karlik Dóra

BOZSIK PROGRAM
DABASON

Többször tettünk már említést a 2004 ôszén újrainduló Bozsik
programos rendezvényekrôl.

Az elmúlt évek jó tapasztalatára hivatkozva, továbbá a dabasi
labdarúgó-utánpótlás eredményeire való tekintettel, Dabas váro-
sa újra Pest megyei alközpontként mûködik. Ez annyit tesz, hogy
a környék 15-18 települését Dabasról irányítva felügyeljük. 

Az idei évben két települési tornát és egy kiskörzeti tornát ren-
dezhettünk. Az egész félév jutalmaként felkértek minket arra,
hogy Dabason rendezzük meg a PEST MEGYEI RÉGIÓVÁLOGA-
TOTTAK TORNÁJÁT. Ezen a rendezvényen 158 gyermek labdarú-
gó jelent meg az egész megyébôl. A Bozsik program vezetôi közül
ott volt Both József és Endrész Pál, továbbá jelen volt több orszá-
gosan is ismert szakember és labdarúgó, példaként Mucha Józse-
fet, Répási Lászlót és Zsolnai Róbertet említhetnénk. 

A rendezvény igen nagy sikerrel zárult, több játékosnak jó esé-
lye van, hogy az országos válogatóra is meghívást kapjon. Szintén
örömmel töltheti el városunkat, hogy helyi fiatalok is továbblép-
hetnek. 

A többhetes szervezômunka után, 6 pályán 24 válogatott csa-
pat mérte össze erôit, 6 évesektôl 11 évesekig. 

A kedvezô visszajelzések után számíthatunk arra, hogy a
jövôben szintén reflektorfényben lesz Dabas városa, ha a Bozsik
program szóba kerül különbözô fórumokon. Az egész országot
megmozgató program a tervek szerint szeptemberben folytatódik
tovább. Reméljük, az idén kevesebb aktivitással rendelkezô kör-
nyékbeli települések is csatlakoznak hozzánk. 

Amennyiben ilyen igény felmerül, várjuk a jelentkezéseket. Ér-
deklôdni a dabasi alközpont vezetônél lehet.

Kucsák István

Sikeres idényt zárt 
a kézilabda-utánpótlás 

mindhárom korosztályban
Már a májusi számban beszámoltunk a 88–89-es korcsoport Országos
Bajnokságban való szereplésérôl. Most a kisebbekrôl essen szó. Két csa-
pat indult a Budapest Bajnokságban. A 90–91-es korcsoport az alap-
szakasz közepes teljesítménye után, a rájátszásban már hozta meg-
szokott formáját, és ennek meg is lett az eredménye, mert sikerült a
középmezônyben befejezni a bajnokságot. A 92-es és ennél fiatalabb
korcsoport játékosai elôször vettek részt ilyen bajnokságon. 

Elsô nekifutásra nagyon szép eredménnyel zártak. Az alapszakaszban
jól vették az akadályokat, és a felsôházban kezdhették a rájátszást. Vé-
gül a Budapest Bajnokság 5. helyét szerezték meg a mini korcsoport-
ban. Elismerés illeti az utánpótláscsapat minden játékosát. Ismét meg-
köszönjük az edzôk áldozatos és lelkes munkáját, türelmét, kitartását és
mindazt, amit a gyerekekért tettek. A két serdülô korcsoportnál Szilá-
gyi Zoltán, a mini csoportnál és a kezdô kézilabdázó csapatnál Kiss At-
tila látta el az edzôi feladatokat. Mindkettôjüknek gratulálunk és to-
vábbi sikereket kívánunk! Sz. Gy.né és P. B.né szülôk 

A képen a mini korcsoport tagjai láthatók
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